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An outline of the reasons for the deterioration of the 4th block, largely owing to
ventilation problems causing condensation to form, which freezes during winter and
causes decay that can lead to the washing of nuclear particles into the surrounding
atmosphere/groundwater. The report also proposes several emergency measures, such
as improving ventilation systems, cleaning water from the block, and setting up of an
investigation.
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Основными причинами слож ивш ейся н еб л аго п р и я тн о й  си т у а ц и и , 

по нашему мнению, яв л яю тся  -  вы со кая  в л аж н о сть  атм осф ерн ого  

в о з д у х а  и нарушение п р о ц е с с а  е с т е с т в е н н о й  в ен ти л яц и и  помеще­

ний о б " е к т а .  *

В р е з у л ь т а т е  зам ед лен и я движ ения атм осф ерн ого  в о зд у х а  

внутри  о б " е к т а  п роисходи т е г о  гл у б о к о е  охлаж дение и т о ч к а  росы  

д о с т и г а е т с я  за д о л го  д о  выхода в о з д у х а  и з  о б " е к т а .  Это приводит 

к кон ден сации атмосферной  в л а ги  н а  в с е х  п о в е р х н о с тя х , вклю чая 

п оверхности  ТСМ и п оверхности  несущих строительны х кон струкц и й . 

При этом  реальн о  в о зн и к а е т  о п асн о сть  их об"ем ного  увлаж нения.

Повышенное ко л и ч еств о  атмосферных о садков  в т е к у щем гопу 

я в л я е т с я  усиливающим, но не определяющим Ф актором э т о т  п р о ц е с с а . 

О пасность от  та к о го  увлаж нения ТСМ и строительны х конструкций 

носит многосторонний х а р а к т е р . Эго может п р и в ести :

-  к уменьшению подкритичности  ТСМ и любых .других скоплений 

яд ер н о го  топ лива,

-  к вымыванию нейтронно-поглощающих д о бавок  из мест  с о с р е д о ­

точен ия ядерн ого  топ ли ва,

-  к неконтролируемому перемещению и накоплению в неи звестны х 

м естах  делящ ихся материалов /ко н ц ен тр ац и я  уран а и трансурановы х 

элементов  в водах  о б "е к т а  "Укрытие” в о зр о сл а  в это т  период в

4 р а з а  и д о сти гл а  по урану 15 м г /л / ,

-  к усилению механического разруш ения ТСМ и строительны х 

конструкций з а  сч е т  их промерзания в  зимний период;

-  к возрастанию  выноса радиоактивных вещ еств в грунтовы е 

воды,

-  к выходу из с тр о я  оборудования си стем  кон троля и техноло ­

гически х си стем  обеспечения безоп асн ости  о б "е к та  "Укрытие", 

особен но, электрооборудования /п о сл ед н ее  о б сто ятел ьство  у вел и ­

ч и вает  опасность  возгораний  внутри о б " е к т а / ,
ьо

г/
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У в ел и ч и в ае тся  о п а с н о с т ь  ухудш ения р ад и ац и он н ой  о б с т а н о в ­

ки  в  помещ ениях о б " е к т а  "У кры тие" в с л е д с т в и е  н ек о н тр о л и р у ем о го  

о б р а зо в а н и я  новых и сто ч н и к о в  г а м м а - ,  б е т а -  и а л ь ф а -и зл у ч е н и я  

и в о з р а с т а н и я  в в о зд у х е  п рои зво д ствен н ы х  помещений к о н ц е н тр а ­

ции р ад и оакти вны х  а э р о з о л е й , ^  V 9
В  ц ел я х  п ред отвращ ен и я дальн ей ш его  ухудш ения с о с т о я н и я  

б е зо п а с н о с т и  о б " е к т а  "У кры тие" необ ходи м о эк с т р е н н о е  п ри н яти е 

следующих м е р : ----------------

-  эксплуатирую щ ей о р ган и за ц и и  по п р о гр ам м е , с о гл ас о в а н н о й  

с  надзорны ми органам и  и о р ган и за ц и ей  н ау ч н о го  р у к о в о д и т е л я , 

Е в е сти  в р аб о ту  в с е  си стем ы  в ен ти л яц и и  и о то п л ен и я  о б " е к т а  с 

целью  п редотвращ ен и я к о н д ен сац и и  в л а ги  и п р о и зв о д с т в а  сушки 

увлаж ненны х ТСМ и стр о и тел ьн ы х  к о н стр у к ц и й ,

-  в в е с т и  е  д е й с т в и е  у ст а н о в к у  по о ч и с т к е  в о д  о б " е к т а  о т  

у р а н а ,  п лутон и я  и п р о д у к то в  д е л е н и я  /п е р в о н а ч а л ь н о  -  п е р е д -  

Еижную, в  последующем -  с т ац и о н а р н у ю /,

-  под  р у к о во д ство м  Госком атом а Украины ком исси онно р а с с л е ­

д о в а т ь  причины слож авш егося н е б л аго п о л у ч н о го  полож ения н а  

о б " е к т е  "У кры тие" с  вы работкой  необходимых мер по е г о  у л у ч ­

шению,

-  в в е с т и  в п р ак ти к у  р а б о т  п роведен и е н е  р еж е , чем  один 

р а з  в две н ед ел и , совм естны х операти вн ы х совещ аний по о б " е к т у  

"У кры тие" под  р у к о в о д с тв о м  ге н е р а л ь н о г о  д и р е к т о р а  /г л а в н о г о  

и н ж е н е р а / ПО "ЧАЭС" и г е н е р а л ь н о г о  .ди ректора / з а м е с т и т е л я  

г е н е р а л ь н о г о  д и р е к т о р а  по н а у к е /  МНТП "У кры тие".

З а м е с т и т е л ь
г е н е р а л ь н о г о  д и р е к т о р а В.Н.Щ ербин
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Wilson Center Digital Archive Translation - English

[bilingual Russian-Ukrainian letterhead of the Ukrainian Academy of Sciences'
Interdepartmental Scientific and Technical Center]
"Ukrytie [Cover]"
[to] V. N. Vasil'chenko, the acting Director General of the PO [Production Association]
ChAEhS 

Translator's note: Although "ukrytie" means "cover" it refers to what is usually called
the "sarcophagus"

12 August 1993 Nº 1109/638
in reply to Nº 60-3075 of 30 July 1993

[concerning the situation at the 4th unit]

In our opinion, the main reasons for the unfavorable situation which has developed
are the high humidity of the atmospheric air and the disruption of the process of
natural ventilation of the facility's premises.

As a result of a slowing of the movement of atmospheric air inside the facility it is
deeply cooled and the dewpoint is reached long before the air leaves the facility. This
leads to a condensation of atmospheric moisture on all surfaces, including the surface
of TSM [possibly toplivosoderzhashchie materialy] "fuel-containing materials"] and
the surfaces of load-bearing structures. In the process a danger of their volumetric
humidification actually arises.

The heightened quantity of atmospheric precipitation is increasing this year, but it is
not a determining factor of this process. The danger from such humidification of TSM
and structural materials has a multi-faceted nature. This might lead:

- to a reduction of the subcriticality of the TSM and any other accumulations of
nuclear fuel;

- to a washing-away of neutron-absorbing additives from places where nuclear fuel is
concentrated;

- to an uncontrolled shifting and an accumulation of fissionable materials in unknown
places (the concentration of uranium and transuranic elements in the waters of the
Ukrytie facility quadrupled during this period and reached 15 milligrams/liter for
uranium);

- to an increase of a mechanical destruction of the TSM and structural materials due
to their freezing during winter;

- toward an increase of the leaching [vynos] of radioactive substances into
groundwater;

- toward the system monitoring equipment and the Ukrytie facility technological
safety support systems going out of commission, especially the electrical equipment
(the latter circumstance increases the danger of a conflagration inside the facility).

[faded Ukrainian-language stamp
dated 12 August 199[[3]]



The danger increases of a worsening of the radiation situation in the premises of the
Ukrytie facility as a consequence of an uncontrolled formation of a new sources of
gamma-, beta-, and alpha-rays and a growth of a concentration radioactive aerosols
in the air of the industrial spaces. [Three question marks were handwritten to the
right of the underlined portion]

In order to avert a further worsening of the safety condition of the Ukrytie facility it is
necessary for the urgent adoption of the following measures:

- an operating organization according to a program coordinated with the oversight
bodies and organization of a science director, putting all ventilation and heating
systems of the facility to work in order to avert the condensation of moisture and the
production of the humidity drying of TSM and structural materials,

- put in operation an installation to clean the water of the facility of uranium,
plutonium, and fission product (initially, mobile, subsequently - fixed),

- under the supervision of Ukraine Goskomatom [the State Atomic Committee of
Ukraine] a commission [komissionno - SIC] [should] investigate the reasons for the
unfavorable situation which has developed at the Ukrytie facility with the working out
of the necessary measures to improve it,

- put into the practice of work of holding joint operating conferences about the
Ukrytie facility no less than once every two weeks under the supervision of the
Director General (chief engineer) of PO ChAEhS and the Director General (Deputy
Director General for Science) of MNTTs [the Interdepartmental Scientific and
Technical Center] Ukrytie.

Deputy Director General			[signature]		   V. N. Shcherbin

Shcherbina 5-19-01
SI-5 12 August 1993


